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Argument proti 
izkoriščanju čutečih bitij.

Postavili smo tri predpostavke (premise). Prvi dve sta 
znanstveni dejstvi; s tretjo predpostavko pa na osnovi že 
utrjenega družbenega konsenza predpostavljamo, da se vsi 
strinjamo. Skladno s temi tremi predpostavkami po zakonu 
logike sledi neizogibni sklep, o katerem ljudje vse premalo 
razmišljamo.

Premisa 1: Živali, ki jih izkoriščamo za pre-
hrano, so večinoma čuteča bitja (doživljajo ču-
stva in fizične občutke). O tem govori deklara-
cija The Cambridge Declaration on Consciousness, 
ki so jo znanstveniki podpisali na konferenci ob 
prisotnosti Stephena Hawkinga. Več o sposob-
nosti čutenja živali si lahko vsi, ki vas ta tema 
zanima, preberete tudi v sistematičnem pregle-
du strokovne literature Searching for animal 
sentience: a systematic review of the scientific 
literature.

Premisa 2: Jesti živali je nepotrebno. To med 
drugim potrjuje največja, najuglednejša in naj-
starejša prehranska organizacija na planetu, 
Academy of Nutrition and Dietetics, ki jo sesta-
vlja več kot 100. 000 strokovnjakov s celega sve-
ta. Gre za znanstveni konsenz.
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Premisa 3: Škodovati čutečim bitjem po nepo-
trebnem ni etično. Poleg tega, da so skozi zgo-
dovino o tej tematiki pisali filozofi, vsak od nas 
čuti nelagodje ob trpljenju drugih. Izjeme so le 
redke osebe z določenimi osebnostnimi motnja-
mi, ki pa nemalokrat predstavljajo težavo v zdra-
vi družbi.

Sklep: Če zgornje tri pred-
postavke držijo, po načelih 
dedukcije neizogibno pridemo do 
sklepa, da za prehrano ni etično 
izkoriščati čutečih živali.

Slovensko vegansko društvo
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Sorodnik pod valovi Tihega 
oceana

Tokitae (Toki) / Sk'aliChelh-tenaut / 
Lolita
Vsaka orka v ujetništvu (pa tudi v naravnem oko-
lju) ima svojo zgodbo. Še posebej pretresljive so 
zgodbe kitov, ki so bili kot mladiči ujeti v ocea-
nu, odtrgani od svojih družin in prepeljani v 
majhne bazene zabaviščnih parkov, kjer bodo 
zelo verjetno ostali do konca življenja. Bodisi 
pet ali petdeset let. Smrt je del življenjskega ci-
kla, pa vendar v večini okoliščin težko spreje-
mljiva, čeprav marsikdaj prinaša tudi odreši-
tev. Zakaj je torej smrt orke Lolite pred mesecem 
dni še posebej razburila in užalostila svetovno 
javnost? Ker je Loliti uspelo doseči nekaj, česar 
ni uspelo še nobenemu, in je kljub smrti inspi-
racija za naprej. Ker predstavlja simbol rešitve, 
moči in boja v še tako zapletenem svetu biro-
kracije ter pohlepa.

Dom najbolj znane in hkrati najbolj osamljene 
orke, ki je v ujetništvu živela od svojega četrte-
ga leta, je bilo do leta 1970 morje Salish Sea. 
Območje Tihega oceana, ki se nahaja v provin-
ci kanadske Britanske Kolumbije in ameriške 
zvezne države Washington ter sega od Seattla 
do nekje sredine otoka Vancouver. Ted Griffin 
(nekdanji lastnik akvarija v Seattlu, lovilec in 
preprodajalec ork) in Don Goldsberry sta bila, 
kot že mnoga leta prej, 8. avgusta 1970 s 

svojimi mrežami, z bombami in s harpunami 
ponovno na lovu in ubijalskem pohodu. Orke so 
se v tem času (od leta 1961) naučile prepozna-
ti zvok sovražnikovih čolnov in na vsak način 
poskušale zbežati ter preprečiti ulov svojih po-
tomcev. So namreč izjemno inteligentna in so-
cialna bitja. Po sistemu matriarhata družine 
ostanejo skupaj celo življenje; do svojih družin-
skih članov so zelo zaščitniške. Žal so tistega 
dne štirje mladiči neuspešno poskušali priti do 
svoje mame, zapletli so se v mrežo in se hkrati 
z mamo, ki jih je želela rešiti, utopili v lastnem 
domu. Človek je bil s svojo tehnologijo in čolni 
hitrejši ter v prednosti z letalskim nadzorom. 
Smrt najmlajših so lovci s tem, ko so jih prive-
zane na sidra in obtežene s kamni potopili na 
dno morja, skušali prikriti svetovni javnosti. 
Vendar jih je par mesecev pozneje neka ribiška 
ladja po nesreči ujela v svoje mreže. Kapitan 
ladje je štiri mlada trupla dostavil pred novinar-
ja na obali Seattla in zgodba je šla v svet. Šest let 
pozneje je sodišče izdalo odločbo, ki je Sea Worldu 
prepovedala lov v vodah zvezne države 
Washington. Od leta 1961, ko je bila ujeta prva 
orka v vzhodnem delu Tihega oceana v Kanadi 
in dva dni živela v ujetništvu ter vse do leta 1976, 
so se zabaviščni parki v ZDA, Kanadi, Angliji, 
Franciji in Avstraliji okoriščali z mladimi orka-
mi. Mnoge med njimi niso v ujetništvu 

Svet orkaholikov in ljubiteljev drugih morskih sesalcev zadnje 
mesece ponovno pretresajo novice iz sveta ujetništva in kitolova. 
ZDA, Islandija, Japoska, Ferski otoki. Kot že večkrat zapisano in 
povedano, svet morskih parkov in poboji nedolžnih kitov ter del-
finov niso sprejemljivi v nobenem pogledu. Ne v korist reševanja 
lakote, bogatenja svetovne populacije, ohranjanja tradicije ali 
zdravja. To je svet posameznih zaslužkarjev in boj z mlini, ki jih 
poganja kapitalizem.

18. avgusta letos je iz Seaquariuma v Miamiju v medijih in pred-
vsem na družabnih omrežjih raznih svetovnih okoljevarstvenih or-
ganizacij odjeknila novica o smrti orke s tremi imeni.
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preživele niti do 5. leta starosti; znani so tudi 
samomori teh mogočnih kitov. 

Avgusta 1970 je tako tudi Lolita postala žrtev 
ujetništva. Izbral jo je veterinar v Seaquariumu 
in ji nadel ime Tokitae ali Toki. Beseda tokitae 
je indijanskega izvora in pomeni »prijeten dan, 
lepe barve«, kar je bil univerzalni pozdrav mno-
gih prvotnih ljudstev tistega območja (Salish 
Native American). 

Kmalu po prihodu v Miami, jo je 
lastnik parka preimenoval v 
Lolito. Umetniško ime, ki se je 
pač prijelo in postalo prepoznav-
no v svetu vseh, ki živijo v prepri-
čanju, da so z obiskom parka 
otroku omogočili spoznati svet in 
življenje ork ter drugih morskih 
sesalcev. Lolita je tako 53 let 
preživela stran od svoje družine. 
Ohranila je dialekt svojega roda, 
melodijo, ki se je je v kratkem 
obdobju v naravnem okolju nau-
čila od mame. Na velikem platnu 
so bili med njeno predstavo pred-
vajani fotografije in posnetki 
njene družine v naravnem okolju. 
Ne razumem, kako nekomu, ki 
zna sešteti 1 + 1, ni jasno, da 
tukaj nekaj ne štima. Med dru-
gim ti že sam podatek, da orka 
na dan preplava okrog 150 kilo-
metrov, da vsaj misliti, če že ne 
vedeti, da taka žival ne sodi v 
bazen. 

Zakaj kiti pri nas niso stalno naseljeni in so le 
občasni obiskovalci Jadranskega morja? Ker je 
morje pogosto preplitvo in pretoplo. Kako je to-
rej Lolita več kot 50 let preživela v betonski lu-
knji, ki je bila velika za manj kot dve dolžini nje-
nega telesa, hkrati pa je bila večino časa 
izpostavljena soncu in veliko višjim temperatu-
ram kot v Kanadi? Poleg tega je leta 1992 orkan 
Andrew prizadel in poškodoval tudi Seaquarium; 
šest morskih levov je poginilo pod električnim 
šokom. Lolita je preživela in tam ostala, kljub 
temu da je bila lastniku parka zanjo ponujena 
odkupnina. In zakaj Loliti niso vsaj zgradili no-
vega, večjega bazena? Ker ni bilo denarja. 
Mimogrede, leta 1970 je Tokitae kupil Seaquarium 
za 6.000 ameriških dolarjev. 
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Ljudstvo Lummi, ki si že stoletja deli vode in 
ozemlje z vrsto ork (Southern Residents), ki ji je 
pripadala tudi Lolita, se jo je leta 2017 odločilo 
pripeljati domov kot članico svoje družine. 
Obmorska ljudstva Britanske Kolumbije in zve-
zne države Washington so že od nekdaj močno 
povezana z orkami in naravo nasploh. So del 
iste družine; simboli kitov (in medvedov, orlov, 
volkov, lososov …) krasijo toteme in hiše prvo-
tnih prebivalcev. Pripadniki ljudstva Lummi so 
Lolito preimenovali v Sk'aliChel – tenaut, kar po-
meni hči Sk'aliCh'elh, ki je družinsko ime tega 
ljudstva. Qwe'lhol mechen v njihovem jeziku 
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pomeni »naš sorodnik pod valovi« in je termin za 
orko ali kita ubijalca. Od tod torej tretje Lolitino 
ime. 

Pobude, prošnje, peticije, protesti proti 
Lolitinemu ujetništvu in za vrnitev domov so 
bili aktivni vse od prvega dne ujetništva. V tem 
času je bil pripravljen celotni načrt izpustitve; 
v morju Salish so bile opravljene številne razi-
skave; v sodelovanju z ljudstvom Lummi, orga-
nizacijama Whale Sanctuary Project, Friends of 
Lolita in drugimi strokovnimi sodelavci so pri-
pravili 7 ha velik ograjen in varovan »bazen« v 
naravnem okolju. 53 let brez pozitivnega odgo-
vora. Vse do letos. 30. marca 2023 so končno 
sprejeli sporazum, ki bi Loliti dejansko omogo-
čil premestitev iz premajhnega bazena v Miamiju 
v naravno okolje, kjer živi njena družina, do-
mnevno tudi njena mati, stara okrog 90 let. 
Verjetno so tudi v Seaquariju dojeli, da je Lolita 
že nekoliko v letih in najbrž je bilo zgolj vpraša-
nje časa, koliko denarja bo še zmožna v priho-
dnosti doprinesti in kako dolgo lahko še preži-
vi v takšnih življenjskih pogojih. Žal je Lolita 
avgusta zbolela in poginila. Bila je tako blizu, a 
jo je smrt navsezadnje le prehitela. Ponovno je 
zmagal pohlep. Vendar sta njena moč in večde-
setletni boj inspiracija za vse, ki si že vrsto let 
prizadevajo za ukinitev tovrstne zabaviščne in-
dustrije. Z Lolitino skorajšnjo osvoboditvijo ob-
staja upanje za Corky, Morgan (v parku Loro 
Parque na Tenerifih) in druge. 

Lolita je deset let v zabaviščnem parku 
Seaquarium v Miamiju živela v družbi druge orke, 
pozneje pa si je bazen delila z domnevno 40 let 
starim pacifiškim delfinom po imenu Li'i, ki je 
bil ravno med nastajanjem tega članka preme-
ščen iz Miamija v SeaWorld San Antonio, kjer bo 
v družbi drugih delfinov. 

Še vedno pa je tu Corky, najstarejša orka v uje-
tništvu. 54 let. Več o njej in projektu Whale 
Sanctuary sem pisala v eni prejšnjih Scen. 
Podobna zgodba kot Lolitina, z upanjem na dru-
gačen konec. Mediji so danes potihnili, ne pa 
tudi aktivisti in vsi, ki so se vse njeno življenje 
borili za konec ujetništva. Boj gre dalje. 

22. september 2023: 
vsaj 54 ork še vedno živi v 
ujetništvu; 22 od teh je 
ujetih v divjini, 32 skotenih 
v ujetništvu. 

Viri: orcanetwork.org; uk.whales.org; sacredsea.
org; whalesanctuaryproject.org; salishsea.org, 
wikipedia.

Tjaša Obrulek
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DVOINTERVJU

Kot uvod v ta kratka intervjuja 
moram povedati, da sta bila 
tako priprava izbrane teme 
kot izbor avtoric vse prej kot 
lahka. Prvotno naj bi namreč 
nastala nekakšna reportaža 
neke slikarske razstave v Lju-
bljani, a so se stvari prekomer-
no zapletle. Vseeno pa so se že 
tam porajala vprašanja, ki so 
ciljala na tri glavne točke: dve 
ženski avtorici; življenje in 
ustvarjanje v Berlinu ter, na-
jbolj nehvaležno temo od vseh, 
na denar. Odločil sem se, da ne 
spreminjam teme, poiskal pa 
sem dve povsem drugi osebi, 
ki se odlično spoznata na vse 
tri tematike, obenem pa sta 
tudi neizbrisljivo povezani s 
Kranjem. Predstavljam Noemi 
Veberič Levovnik in Amando 
Gray.

1. Na začetku zadnje 
vprašanje: Skozi tvoje oči; 
kako sta spolnost in spol-
na identiteta povezani z 
umetnostjo in umetniškim 
ustvarjanjem?

2. Kako je videti Berlin 
skozi ženske oči? Kako 
je videti Berlin skozi oči 
umetnice? Kako je ust-
varjati v Berlinu?

3. Pregovorno so sloven-
ski artisti pretežno živeli 
v revščini – kako je s tem 
pri tebi? V smislu: bi ust-
varjala več, če bi imela 
več sredstev, ali pa ne-
mara manj?

Noemi 
Veberič 
Levovnik

1.
Ne vem, kako je mišljeno to 
vprašanje, a verjamem, da je 
kreativnost zelo povezana s 
spolnostjo; sploh pri ženskah 
in pri meni osebno. V mojem 
primeru je to velika inspiracija 
mojega umetniškega dela. Kar 
pa se tiče spolne identitete, pa 
– še enkrat –, ne vem, kako je 
mišljeno to vprašanje, seveda 
pa izkušnja sveta tako umet-
nice kot umetnika vpliva na to, 
kakšno umetnost delaš, in po 
navadi je spolna identiteta tudi 
del tega. Pri meni je že tako, da 
si želim več vsebin, ki odražajo 
mene – tudi ko gledam dela 
drugih avtorjev ali želim sama 
kaj prispevati. Kot feministko 
in lezbijko me zanima, kako bi 
lahko k tem vsebinam prisp-
evala več. Mislim pa, da v 
resnici to ni povezano s samo 
umetnostjo; prej bi rekla, da 
gre tu za moje politično oz. 
aktivistično prepričanje, ki 
vplivata na mojo umetnost.

2.
Težko rečem, kako je skozi 
ženske oči. Lahko pa povem, 
kako je skozi moje drugačno 
spolno usmerjene ženske oči, 
saj je Berlin zame prostor, kjer 

Noemi Veberič Levovnik
Amanda Gray

sem doživela prepoznavanje 
sebe in svoje spolne usmer-
jenosti; kvir scena je v Ber-
linu zelo razvita, na splošno 
sem se ogromno naučila glede 
spolne identitete, sploh glede 
transspolnih oseb, ker sem 
spoznala veliko prijateljev-
prijateljic, ki so transspolni 
ljudje; v Berlinu je ta krog res 
širok. Naučila sem se, kakšen 
je položaj žensk kot tudi vseh 
drugih različnih ljudi v glo-
bljem smislu, pozabila sem, 
kako se po slovensko reče 
»non-binary« (nenasprotno-
spolna, op. n.) Zame osebno je 
nedvomno šlo za malo revolu-
cijo. Berlin še vedno vidim kot 
prostor svobode in učenja.

Skozi oči umetnice pa me 
je sprva najbolj zanimalo in 
pritegnilo nočno življenje; 
mnogo je zanimivih prostorov, 
a zdaj tega ne čutim več čisto 
tako. Je pa res dosti možnosti 
za nastope, veliko je cabaret 
in drag klubov ter prostorov 
tovrstne performativne umet-
nosti.

Ustvarjati v Berlinu?  
Priložnosti je veliko, a zaslužek 
je slab. V primerjavi s Slo-
venijo je manj zahtevno; nivo 
ni tako visok, ker je ponudba 
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Amanda 
Gray

1.
Seveda – ustvarjalnost je 
nerazdružljivo povezana z 
našim izkustvom in ustvarjal-
ni proces pogosto pomeni ra-
ziskovanje tega, kdo smo kot 
posamezniki in družba. Spol-
nost bo vedno del tega, saj je 
glavno vodilo izraza, ki se raz-
teza preko otroštva do celjenja 
notranjih ran, pa tudi do eno-
stavnih užitkov med kratkim 
bivanjem na tem planetu.

Te reči zadržujemo v sebi 
in si jih skušamo pojasnje-
vati, preden jih predstavimo 
svetu. V umetniškem smislu 
se to izraža skozi širok nabor 
sredstev. Če torej usmerjaš, 
raziskuješ ali gojiš svojo spol-

zelo raznolika, tudi manj ka-
kovostna. Svobode je veliko 
več, pomembno mi je bilo tudi, 
da je veliko kvir oseb, s kat-
erimi je bilo prijetno sodelo-
vati. Trenutno sem v obdobju, 
ko mi Berlin sicer ni več zares 
zanimiv prostor ustvarjanja. 
Če bi me to vprašal prvi dve 
leti, ko sem prišla sem, bi 
stvari opisovala z veliko večjim 
navdušenjem.

3.
Definitivno več. Sredstev po 
navadi res nimam dovolj. Če 
bi jih imela več, bi dokončala 
nedokončane projekte. 
Tehnična oprema, sodelavci, 
snemanje –  vse to zahteva več 
denarja – ,in tega bi si tudi zelo 
želela.

no identiteto, se bo to poznalo 
na tvojem delu – čemu le ne? 
Mislim celo, da veliko umetnic 
in umetnikov sprošča svojo 
ustvarjalnost ravno skozi svo-
bodo tega, da so lahko to, kar 
so v resnici, hkrati pa tako še 
bolje razumejo sebe.

2.
Za samo žensko je Berlin dokaj 
lahkoten. Zgodovinsko gre za 
mesto, ki premika meje, zato je 
vedno nudilo prostor razcvetu 
vsega živega, tudi kvir kul-
ture ali vseh, ki želijo živeti 
zunaj postavk patriarhalne in 
kapitalistične ureditve. Kot 
ženska sem v Berlinu vedno 
našla dovolj prostorov, kjer 
sem se počutila varno; bodi-
si na plesiščih bodisi med 
nočnim pešačenjem domov. 
Enako bi lahko rekla tudi glede 
ustvarjanja. Omenila bi še, da 
je zadnje čase za umetniške 
ustvarjalce kot posledica ko-
ronskih let bivanje v Berlinu 
postalo dražje in težje.

Vedno manj je torej priložnosti 
za bivalne in ustvarjalne pro-
store po razumni ceni – tako 
za individualne kot skupin-
ske projekte –, saj se krepko 
poznata razvoj in vpliv splet-
nih tehnologij, in to je opazno 
spremenilo tudi celotno mes-
tno kulturno srenjo. 

Za umetnike je vse postalo 
tako oteženo, da se mora-
jo dobesedno boriti za na-
jbolj osnovne prostore, saj 
je mesto padlo pod vpliv 
nepremičninarjev in zaposlen-
ih znotraj računalniške stroke, 
ki se množično selijo v Berlin. 
Scena je s tem izgubila precej 
subkultur, nočnih klubov in 
prostorov za druženje. Močno 
se čuti vpliv velikih podjetij 

(AirBnB-ja, Tesle ipd.) Kljub 
vsemu pa je treba reči, da 
umetniška scena še vedno ob-
staja.)

3.
Vsekakor! Kdor nima dovolj 
sredstev, se bori iz dneva v 
dan; v tem je lahko tudi neka 
lepota umetniškega življenja. 
Nekatera najboljša dela so 
nastala ravno iz te borbe; da-
siravno želim, da ne bi bilo 
tako. Veliko dobrih umetnikov 
je tako krivično spregledanih. 
Najhuje je, da težavno življenje 
jemlje predvsem čas in energi-
jo za resno ustvarjanje.

Na srečo je na lokalni in 
državni ravni še vedno kar 
nekaj sredstev, namenjenih 
izključno umetniškim ust-
varjalcem, in to je tudi razlog, 
da je v Berlinu nastanjenih 
dosti umetnikov s celega sveta.

Ta problem je razširjen po 
vsem svetu. Neodvisni umet-
niki so brez zadostne slave in 
podpore prepuščeni sami sebi.

Alex Kodek
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LEA BEHEK x DOX VOL. 2 
FASHION SHOW

Kranj premore cel kup nadarjenih ljudi, a 27. 
10. ob 20.00 se vam bosta na Bazenu Kranj pred-
stavila dva, o katerih se na sceni govori v 
superlativih.

Nadarjeni frizerski mojster in krotilec neukro-
tljivih las, Tomaž Dokl – DOX, in Lea Behek, ena 
najbolj inovativnih oblikovalk slovenskega mo-
dnega prostora, vas vabita na svoj drugi presti-
žni modni spektakel, ki bo zagotovo navdušil 
vse ljubitelje mode in zanimivih pričesk. 

Da ne bomo govorili le o modi; na odru se bodo 
predstavili plesalci studia Spice dance. 

Za posebno presenečenje pa bosta poskrbeli 
skupini Ice on Fire in Xskull8.

Pričakujte nepričakovano. 

Podrobnosti o dogodku:

Datum: 27. oktober 2023
Ura: 20.00
Lokacija: Bazen Kranj, Stara cesta 25a, 
4000 Kranj
Posebni gosti: Ice on Fire, XSKULL8, 
SPICE Dance Studio
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OPRAN MOŽGAN: 
KURČEVE KETNE, KURČEV BALAST. 
KURČEVI OKOVI IN TA OBLAST.

Opran možgan trenutno sestavlja pet članov. Grega Križnar na bobnih; 
Žiga Križnar na vokalu; Nik Jeđud na kitari; Klemen Škrjanec na kitari 
dve in Matic Gorjan na basu. Nabrali so se iz cele Slovenije, saj priha-
jajo iz Kranja, Ljubljane, Gorice in Škofje Loke, kar pa se starosti tiče, 
so vsi stari med 20 in 30 let. Trenutna zasedba benda vztraja približno 
leto in pol, ampak pravijo, da so se končno našli tapravi.

Nastanek
Najprej me je seveda zanimalo, zakaj si je bend 
nadel ime Opran možgan. Ustanovni član, Grega, 
mi razloži: »V Loki se je to včasih govorilo in sem 
pobral to frazo in se mi je zdelo hudo ime za 
pank bend. Kul se sliš, rima se, vsak ve, za kaj 
se gre, in še zdi se mi, da ima lepo povezavo s 
pank etosom.« Njegov brat Žiga še doda: »Pri 
našem imenu gre za neko dualnost. Vsi pravijo, 
da smo mi kao oprani. Sej tega ne morem zani-
kat, ker smo. Sploh jaz, oni so veliko bolj pridni. 
Ampak se mi zdi, da je Opran možgan bolj druž-
bena kritika, ne pa osebna. Kul mi je, da se vi-
dita obedve strani. Enkrat smo uporabili en slo-
gan, ki nas dobro opiše, in 
sicer: Svet je opran in tak je v 
njemu tudi možgan.«

Bend sta konec leta 2018 
ustanovila Grega Križnar in 
njegov prijatelj Kožuh. 
Trenutni vokalist Žiga se 
spominja, kako se je potem 
bendu pridružil tudi on: 
»Jaz sem bil ravno na ope-
raciji kolena, ko sta mi po-
slala prvi komad, češ, mid-
va imava zdej pank bend 
Opran možgan. Takrat sem 
bil kar malo užaljen, zakaj 
mene ni zraven. Uglavnem, 
pol sem se priključil najprej 
kot basist.« Začeli so pri so-
sedu v betonski garaži, v ka-
teri je noro odmevalo.

Takratna postava je torej iskala vokali-
sta, pozneje pa so imeli težave tudi pri 
iskanju bobnarja.

»Jaz še nisem spoznal benda, ki bi toliko folka 
že zamenjal. Ne da bi to želeli, tako je prišlo. 
Nikoli se nismo skregali,« pove Grega, Žiga pa 
doda: »Za vse je bil to prvi bend. Pogosto se zgo-
di, da če kaj ne gre ali kdo izstopi iz benda, se 
potem ustanovi nov bend, mi pa pač vztrajamo.«

Grega še razloži, kako je Žiga pristal na 
vokalih: »Naš evolution z vsemi temi menja-
vami je vseskozi spremljal problem pomanjka-
nja bobnarja. Že na začetku smo imeli problem, 

saj je sosed, pri katerem 
smo začeli, odnehal. Midva 
sva vztrajala naprej; potem 
sem spoznal Filipa, našega 
prvega pravega bobnarja. 
Takrat je šlo vse na višji 
nivo. Na naših prvih sku-
pnih vajah na Trainu sem 
jaz še igral kitaro, Žiga pa 
bas. Nakar je Žiga čisto slu-
čajno pobral mikrofon in za-
čel peti vanj. Že takoj mi je 
zvenelo kul, ampak nisem 
nič rekel, potem pa sva se v 
avtu začela pogovarjati, da 
se je v bistvu ful dobro sli-
šalo in kaj če bi Žiga kar 
ostal na vokalih.« 
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Potem je pa Filip izstopil iz benda. Kako 
se je vse skupaj razvijalo; dolgo časa ste 
bili čisto brez bobnarja?

Grega: »Po eni strani je bilo to takrat kar unika-
tno, saj večina bendov čaka na bobnarja, mi smo 
pa rekli fuck that. Na začetku smo samo vadili 
z ritem mašino, nato pa ugotovili, da niti ne po-
trebujemo bobnarja v živo. Nik je v GarageBandu 
naklikal bobne, ustvaril track in to smo priklo-
pili na ozvočenje in tudi v živo normalno igrali. 
Po eni strani je kul, saj ritem nikoli ne pade in 
si prisiljen držat z njim. Skoraj eno leto smo igra-
li brez bobarja.«

Kaj pa vam je pri vsej stvari najbolj všeč? 
Zakaj sploh špilate?

Žiga: »Velik folka igra iz različnih razlogov: 
zaradi pripadnosti, za bejbe, mislim pa, da nič 
od tega ne vzdrži, če ne gledaš na to kot na nek 
ustvarjalni outlet. Mi se nikoli ne kregamo, 
kdaj bo kdo kej zašpilal, nekako imamo demo-
kracijo, ki je ne rabimo niti forsirat, saj vsi 
samo želimo nardit najboljše, kar je lahko. Pri 
tem smo si enotni, ustvarjanje je point.«

Grega: »Kot mulci smo poslušal vse te hude 
bende, Grable, Đornata … Ne spoznaš se še na 
to in se ti zdi to magic, kar oni delajo, kako lah-
ko tako igrajo. Pol pa rabiš par jajc skupaj na-
brat pa si rečeš, da boš tudi ti poskusil. Pol pa 
vztrajaš in napreduješ.«

Žiga: »Moraš biti ravno dovolj neumen oz. 
ignoranten, saj ne veš, kaj te čaka, sami vzpo-
ni in padci. Enako kot pri zidanju hiše; če bi 
vedel, kaj vse te čaka, se nihče ne bi spravil 
zidat bajte. Potem se pa lotiš in te to poganja 
naprej.«

11

Kaj takega pri nas res ne vidiš pogosto. 
Ali so imeli ljudje kaj povedati glede 
tega, ste povzročili kakšne zanimive 
reakcije? 

Žiga: »Večina ljudi je opazila, da nimamo bob-
narja, meni je bilo pa zanimivo, da eni sploh 
niso. Jaz sem mislil, da bodo gotovo vsi. Na neki 
točki smo imeli že ideje, da bomo naredili eno 
lutko.

Grega: »Problem je ta, da saj dobiš bobnarja, 
ampak ali bo zdej on hotu igrat, kar mi rabimo. 
Prvi bobnar je izhajal iz jazza, obvladal je pa tudi 
pank. Velikrat je problem, da špilaš en specifi-
čen »D beat« in je malokakšen bobnar tak, ki ga 
bo to veselilo več let igrat.«

Žiga: »No, da ne posplošiva preveč, recimo bend 
Tragedy je zelo dober prikaz, kakšen je lahko 
hud pank bobnar, saj igra zelo razvit ritem, zra-
ven so tudi tribal biti, ful hudi prehodi, tako da 
ni nujno enolično. Je nujen ta nek osnovni ri-
tem, saj predstavlja nek driving force.« 

Žiga: »Treba je špilat, 
ker se mi zdi, da imaš 
samo eno določeno 
ustvarjalno okno. En 
zagon, ki ga nočeš 
zadušit, saj drugače 
lahko vse pade v vodo. 
V bistvu je boljše delat 
s fejk bobnom kot pa z 
napačnim bobnarjem.«

Potem pa si »ritem mašina« benda postal 
ti, Grega?

Grega: »Pol je pa men dopizdil in sem se iz ki-
tare prestavil na bobne, saj je bilo lažje najti no-
vega kitarista. Vedno sem si želel bobnati, malo 
sem tapkal in tko, pa se mi je vedno zdelo pre-
težko. Enkrat sem nekaj pomagal na Trejnu in 
sem imel kakšno uro časa in sem šel v plac za 
vaje in sem poskusil ta driving force osnovni ri-
tem v panku. Malo sem se igral in nato mi en-
krat uspe in začnem to ponavljat in pošljem 
Niku. Hudo! In pol se dobimo nekaj dni kasne-
je in sta Žiga in Nik rekla, da zdaj, ko znam ta 
osnovni ritem, se bom kar naučil še več in bom 
jaz od zdaj naprej bobnar.«



Pomoje ste zgradil eno čist hudo bajto 
panka. Kaj vam pa pomenijo koncerti, 
na katerih lahko s folkom delite svoje 
komade?

Grega: »To je najjači filing, ko vidiš, da folk uži-
va. Ful je dobr filing, itak si živčen, samo vsee-
no je še boljše, ko že sam uživaš pri tem, kar de-
laš, ko vidiš da tudi drugi uživajo ob tem. Vse 
skupaj dobi dvojno vrednost.«

Žiga: »Jaz bi lahko v bistvu bil tudi brez koncer-
tov, ne špilam zaradi tega. Če bi se danes odlo-
čili, da ne bomo več špilal na koncertih, bi vse-
eno še rad vadil komade in ustvarjal nove. Ko 
smo začenjali, smo samo vadili in si predsta-
vljali, kako bi bilo, če bomo enkrat imeli špil z 
Grablami.«

Grega: »Že to dovolj pove. Nikoli sami ne outre-
achamo nekam; če povabilo pride, pride, če ne, 
pa pač ne bomo. Okoli tega se niti kaj preveč ne 
sekiramo. Se vsi strinjamo, da tudi če ne bi blo 
več koncertov, bi še zmeraj zaradi sebe ustvar-
jali komade.«

Žiga: »Jaz se koncertov tako ali tako večinoma 
ne spomnim. Itak padeš notr, v flow, procesa se 
sploh ne zavedaš, ven pa pride, kakor pride. To 
je to.«

A mi povesta kakšno zanimivo zgodbico 
s koncerta?

Žiga: »Enkrat se je zgodilo, da nisem mogel na 
koncert in so vseeno brez mene prišli igrat in se 
je folk pol drl gor na komade.«

Grega: »Na začetku sem povedal v mikrofon, da 
Žiga ni mogel pridt, da se opravičujemo, in sem 
majk obrnil proti folku; sem rekel, da je to open 
mic night, in je blo folku kul.«

Žiga: »Fantje so povedali, da se je prav videlo, 
da je folk dejansko mal znal komade, kot neka 
potrditev za nas.«

Kje pa najraje nastopate?

Žiga: »Najrajši špilamo pred svojimi prjatli.«

Tale pank scena je zanimiva. Majhna, am-
pak se med sabo ful podpirate, zdi se mi 
tak tight community. V prejšnji številki 
Scene so vas Gründi omenili v intervjuju 
in vas pohvalili. Občutki?

Žiga: »Hvala Galu za shoutout, sem dobil rdeči-
co, ko sem tisto bral. Klemen iz Gründov špila 
tudi pri nas in tudi z Galom smo skupaj split nar-
dil; to so bli njihovi prvi trije komadi. Z njimi 
smo približno hkrati začeli vadit v placu in za-
nimivo je spremljati tudi njihovo pot in kako 
rastejo.«

Grega: »Res je zanimivo videti tudi ostale ben-
de, ki se razvijajo. Na koncertih tudi Gal pride 
na oder in skupaj z Žigom pojeta.«

Žiga: »Ne samo na parih koncertih; vedno, ko 
vidim, da je Gal prišel na koncert, na koncu sku-
paj odpojeva Črn ps in to je kot nekakšen vrhu-
nec energije. Vsaj zame.«

Pankerski podmladek
Ob klepetu o pank sceni, smo ugotovili, da se iz 
mrtvila, ki se je zgodil nekaj let nazaj, prebuja 
tudi veliko novih mladih pank bendov. Žiga iz-
postavi Postojno in njen Kontejner; zdi se mu 
zanimivo, da v bendih špilajo vse mlajši glasbe-
niki: »V teh bendih špilajo mulci, stari 15 oz. 16 
let. Medtem ko sem jaz pri 15-ih letih mislil, da 
lahko musko špilaš, samo če imaš doktorat iz 
matematike. Midva z bratom nisva imela nobe-
nega sorodnika, vzornika, ki bi nama predsta-
vil musko. Jaz sem mislil, da je to samo za ek-
stra pametne ljudi.« Grega doda: »Ko smo bili 
mi toliko stari, smo se učil, kaj so to power chor-
di, oni ga pa že ružijo kot živali.« Brata Križnar 
tudi menita, da je velik del tega verjetno zaslu-
ga dejstva, da imajo neko platformo oz. plac, kjer 
se lahko izražajo. Opran možgan pa se zahva-
ljujejo Darčiju (Darčiju Kruševacu) za sodelova-
nje in podporo, da imajo na Trainu lahko svoj 
prostor.

12



Sprehodimo se še skozi 
evolucijo vašega ustvarja-
nja. Trenutno nestrpno 
pričakujemo vaš tretji 
album, do zdaj pa ste 
izdali že Ti sam miž pa 
glej, Demodvataužntdvejst 
in split z Gründi, izdan 
pod imenom Poslednje 
rogoviljenje, vmes pa 
ogromno nekih demotov 
in singlov.

Grega: »Ti sam miž pa glej (na-
slov je produkt truda za pomi-
ritev kolega na slabem tripu na 
gobah – in je najjači stavek) je 
naš prvi album, kjer nismo ime-
li še pojma o pojmu. Niti nismo 
bili še opredeljeni glede zvoka. 
Vedeli smo, kaj smo želeli ustva-
riti, ampak nismo pa znali tega 
izvršit, kakor smo želeli. Kot če 
hočeš nekaj naslikat in si to v 
glavi dobro predstavljaš, ko pa 
to želiš zliti na platno, pa kar ne 
gre. Ni bilo še dovolj skilla. Jebi 
ga. Je pa okej. Prvi korak je bil 
ta album.«

Torej sta se res vsega, kar 
znata, naučila sama? 

Žiga: »Vsi smo samouki. Zato 
pa tudi tako menjamo inštru-
mente. Grega se je vse bobne 
sam naučil. Tudi jaz z vokali; 
probavaš sam in iščeš zvok, pri 
katerem te ne boli pa da se kul 
sliš. Skozi naravno pot se je moj 
vokal na ta način spreminjal.«

Grega: »Se mi zdi, da je tudi po-
membno, kako gledaš na to di-
sciplino. Če pristopiš k temu, 
kot da se igraš, eksperimenti-
raš, in dokler si v temu stadiju, 
se boš učil in izboljševal čisto 
organsko. Ko pa to enkrat rata 
neka obveza, je pa že muka.«

Vsa besedila piše vokalist 
Žiga. Me lahko popelješ 
skozi svoj ustvarjalni 
proces, kako se lotevaš 
pisanja vaših udarnih 
besedil?

Žiga: »Do besedila se trudim 
pristopat iz čimvečih zornih ko-
tov. Bolj mi je pomembno samo 
besedilo in njegov pomen kot 
pa njegov flow na komad, če-
prav ima oboje pomembno vlo-
go. Zdi se mi, da če komad igraš 
petstokrat in govori o nečem, za 
čemer res stojiš in ti nekaj po-
meni, ti nikoli ne bo postalo 
dolgčas. Tudi če nimaš popol-
nega posluha; važno, da je is-
kreno, in ti nihče ne more ugo-
varjat. Pišem poezijo, pripo  ve- 
dujem zgodbe. Navdih pa lahko 
pride iz marsikaterega konca: 
iz življenja, iz svoje izkušnje, 
svojega trpljenja … 

Pogosto so besedila bolj pesi-
mistična kot optimistična, am-
pak se najde oboje. Poskušam 
najti neko ravnovesje, saj ne 
želim samo pljuvat po siste-
mu, saj pogosto problem 

Žiga: »Demodvataužentsvejst. 
To je bila v bistvu neka impul-
zivna odločitev med korono. 
Ker je bilo še prepovedano 
prehajat meje občin, smo ti-
hotapili Nika iz Ljubljane. Nas-
tal je lep spomin, saj se ne bi 
smeli družiti in hodit izven 
občine, ampak smo kljub temu 
to posnel, saj smo imeli željo, 
da to nardimo. Pri tej plati smo 
uporabljali ritem mašino, kjer 
takoj stvar postane bolj robots-
ka, manj organska.«

Grega: »Nato je Gal pred-
lagal Opran možgan/Gründ 
split. Takrat smo to posneli 
kot nek benefit za Roga. On 
je dal tudi naslov plate in za 
cover sva z njim sodelovala. 
Cela ideja je bila taka, da bi 
šel ves dobiček od tega Rogov-
cem. Plus tega nam to ostaja 
kot nek framed picture spo-
mina na Roga. Čeprav nismo 
bili neki udeleženci, ampak 
vseeno je treba podpirat obstoj 
avtonomnih placov. Morajo 
obstajati, sploh glede na situ-
acijo v Sloveniji, kjer ogromno 
enih objektov stoji in razpada, 
medtem ko bi lahko bili v up-
orabi. Shoutout Placu, ker se 
borijo, da še zmeraj obstajajo 
avtonomni placi.«

izvira iz tebe. V svojih besedi-
lih se trudim poudariti tudi to 
dualnost, pogled iz notranje in 
zunanje perspektive in kako 
se združita. Podlaga je pa mu-
ska. Lahko si ne vem kako do-
ber vokalist, a brez dobrega 
benda, ki stoji za tabo, nisi nič. 
Če se jaz napijem in malo fu-
šam, še vedno zveni v redu, če 
bi se ga pa oni napil pa fušal, 
bi blo pa v pizdi. Pa še opreme 
ne rabim nositi (smeh).«
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Novi album torej prihaja 
jeseni, septembra pa ste 
izdali že en teaser komad 
s te plate z naslovom God. 

Grega: »Ja, za diplomski pro-
jekt sem imel vizualizacijo 
pank glasbe in sem se odločil, 
da je brezveze, da jemljem od 
enega drugega benda, če ima-
mo svoj bend. Vzel sem naš ko-
mad in ga logično vizualiziral s 
coverjem. Pa smo se ga odločili 
kar izdati, če je že narejeno 
vse.«

Vse vizualne podobe so 
tvoj produkt, Grega. 
Lahko poveš kaj več o 
tem?

Grega: »Jebi ga, tle morm sam 
sebi v skledo pljunit. Kovačeva 
kobila je zmeraj bosa. Men je 

kul, da je res ena poenotena 
grafična podoba, da se med 
sabo nekako povezuje, samo 
se žal ne realizira vedno tako. 
Se pa trudim in delam na tem, 
da bi bolj konsistentno ust-
varjal.«

Žiga: »Je pa pomembna, in 
meni je ful všeč, ta grafična 
podoba. Noben projekt ni 
samo enodimenzionalen in la-
hko postane bolj celosten, če 
imaš še pripadajočo grafično 
podobo.«

Grega: »To je point moje cele 
diplomske, da je danes pač 
čas digitalizacije in ko gledaš 
po Youtubu in iščeš neke 
nove bende, ti huda slikca ali 
hud naslov, ki se morda celo 
povezujeta med sabo, najbolj 
pritegneta pozornost in ti ve-
liko izdata tudi o sami glasbi. Je 
pa malo ironična, ta simbioza, 
glede na to da govorimo o pan-
ku, saj se mi zdi, da ga sprem-
lja nek postmodernistični 
duh, everything goes, vse je 
kul, narediš lahko karkoli, 
ko pa začneš res gledat te 
grafične podobe albumov, pa 
ugotoviš, da je v bistvu ful bolj 
popredalčkano, kot bi si človek 
mislil.« 

Hvala, da sta si vzela čas. 
Bi mogoče še kaj dodala?

Komaj čakam, da bom 
mižala pa gledala (in 
poslušala), kaj boste še 
ustvarili. Najprej pa 
– Neoera. 

Špela Vovk

("Odgovori benda zaradi origi-
nalnosti, njihove avtentičnosti 
in izvirnosti niso lektorirani.")

Žiga: »Tudi Train, ki je sicer že 
bolj establishan, ampak ni bilo 
tako od nekdaj. Spomnim se, 
ko sem enkrat na rampi stal, 
sem gledal skejterje, tam se je 
neki dogajal, pizda, ti pride kar 
solza v oči, ko vidiš, da je doga-
janje in ves ta lajf. Kar življenje 
vdihne v mrtve stavbe.«

Grega: »Za prihajajočo plato 
imamo že pripravljene vse 
komade, samo še posnet jih 
je treba. Upam, da bo to naš 
magnum opus, tretja nasploh 
in druga fizična plata. Mis-
lim, da bo to končno tisto, kar 
smo želeli nardit. Prvi album 
s trenutno zasedbo, z našim 
zvokom. Lahko izdamo naslov, 
in sicer Neoera, tudi s tem na-
menom – napoveduje novo ob-
dobje našega ustvarjanja. Pri-
hajamo iz različnih glasbenih 
preferenc, poslušamo vse od 
old school hardcore panka, an-
arho panka, crusta do metala 
in ko vse to združiš, nastane 
naš magic.«

Grega: »Ja, nič, pohvalila bi 
vse bende, ki vztrajajo pri svo-
jem, da pank scena ne zapade, 
shoutout Gründom, Absurdom, 
vsem tem bendom. Galu, ker 
nas je pohvalil – Žiga je prej 
rekel, da je zardel, in moram 
reči, da sem tudi jaz, čeprav ni 
mene pohvalil; vseeno je lepo 
slišat. Pohvalil bi tudi folk, ki 
se udeležuje koncertov in pod-
pira sceno. Brez njih ne bi bilo 
nič.«
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Spregledanje
Nadaljevanje iz prejšnje 
številke Scene.

Protagonistka zgodbe, mlada 
ljubiteljica literature, se po 
bolečem in nepojasnjenem 
razhodu s fantom ponovno 
skuša postaviti na lastne noge. 
A jo na lepem preseneti usoda, 
ko v službi naleti na sestro 
nekdanjega fanta in se njeno 
življenje znova za trenutek pre-
plete z njegovim … to vnovično 
srečanje ji odpre nekatere 
stare, nezaceljene rane in 
prinese (grenke) odgovore na 
marsikatero pereče vprašanje 
… Junakinja na koncu spregle-
da – in uzre resnico, ki ni ne 
bela ne črna in ne siva.

»Ni ti treba govoriti o tem ... 
Za tabo je težko obdobje ...«

Zavzdihnil je. Zdi se mi, da me 
želiš nekaj vprašati. Daj.«

Ni ga gledala. V njej so kljuvali 
valovi sramu, bolečine, jeze in 
razočaranja. 

»Zakaj?« To je bilo vse, kar je 
prišlo z njenih ust. »Zakaj si 
nehal govoriti z mano?« 

Živčno se je presedel. »Na-
jprej dovoli, da ti povem, 
kaj se je takrat dogajalo z 
mano.« Čakala je. Čakala in 
v sebi preklinjala vse, kar je 
preživela zaradi njega. Vzdih-
nil je. 

»Torej, ko so mi povedali, da 
sem bolan, nisem vedel, ali 
sanjam ali je resnično. Jaz 
... Preprosto nisem mogel 
sprejeti dejstva, da se lahko 
vse, kar imam, sesuje čez noč. 
Zato sem se zaprl. Odločil 
sem se, da pač o tem ne bom 
z nikomer govoril, dokler tega 
ne predelam sam.« Jezno 
je stiskala ustnice. Kakšna 
reva ... »Ko si takole na robu 
življenja, se težko meniš še za 
kaj drugega, Lisa. In priznam, 
bil sem sebičen. Mogoče, če 
bi ti povedal, bi bilo marsi-
kaj lažje. Ampak ti nisem. In 
vsak dan moram živeti s tem. 
Oprosti. Pogledal jo je z globo-
kim, kovinskim obžalovanjem. 

»Vem, da je bilo tudi zate 
hudo.« Ve? Oh, vau, to pa je 
nekaj presenetljivega ...

»Zakaj si me postavil na 
stran?« 

»Zato, ker sem se bal, da bi te 
izgubil,« je naravnost usekal 
»Nisem prenesel misli na to, 
kako se boš soočala z vsem 
tem. Bila si tako mlada ... 
Oba sva bila. Zato sem se ti 
raje odrekel, kot da bi s tabo 
trpel.« Bolečina mu je obar-
vala izraz. »In žal mi je za to.« 
Globoko je dihala. Vse v njej 
se je trgalo. Kot da bi še enkrat 
podoživljala vso tisto grozo 
njunih zadnjih skupnih mes-
ecev … »A si ga le premagal.« 
»Ja, sem. Z veliko optimizma, 
volje in, seveda, z Božjo 
pomočjo.« Stiskala je pesti. 
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Drznil si je govoriti o Bogu?! 
Edina želja, s katero se je vsa 
ta leta obračala na Boga, je 
bila, da ga pozabi. Kako neum-
no in sebično v primerjavi z 
njegovo željo po življenju. Res 
sta bila neumna. Odkašljal 
se je, da bi pritegnil njeno 
pozornost. »No, zdaj veš, zakaj 
sem nehal govoriti s tabo. Ker 
sem te hotel zaščiti. Če se ne 
bi tako ukvarjala z mislijo, da 
imam drugo, bi to opazila.« 
Zdaj je spregledala in videla, 
da je imel prav. Morala bi ga 
poslušati, ko je bil čas, pa ga 
ni. Kako neumno, trapasto, 
mlado dekle ... Oči je imela le 
za svoje strahove in težave. 
Njega pa je spregledala ... »Se 
spomniš takrat, ko sva ... šla 
narazen ... Govoril sem ti o 
nekih spremembah v svojem 
življenju. No, takrat sem ti 
hotel povedati. Ti pa si me 
odgnala.« Ja. Spomni se. Ker 
je bila trdno prepričana, da 
je začel ljubimkati s punco z 
njene gimnazije. »Morala bi te 
poslušati.« »Ja, morala bi me,« 
se je strinjal. Obupano se je 
nasmehnila. Privzdignil je ob-
rvi, nato pa zavzdihnil. Noben 
od njiju ni ničesar pripomnil. 

»Pa sicer?« 

»Sicer sem v redu. Pa ti?«

»V redu sem. Imam še nekaj 
izpitov pred zaključkom dok-
torskega študija. Pa zaročen 
sem.«

»Čestitam.« Če bi videla celo 
sliko, bi zdaj jaz nosila tvoj  
prstan. 

»Ti imaš koga?«

»Samo kup propadlih kratkih 
zvez.« Nisem te mogla poz-
abiti. 

Ničesar ni pripomnil na to. 
Pogovarjala sta se še o vsak-

danjih malenkostih, o rečeh, 
ki sta jih v tem času, odkar se 
nista videla, zamudila drug 
pri drugem. Na koncu se je 
počutila pomirjeno. Ne srečno 
... ampak pomirjeno. Končno 
ga je lahko vtaknila na pravo 
mesto v svojem življenju. Na 
mesto nekoga, ki ji je polepšal 
preteklost. In na mesto neiz-
polnjene ljubezni. 

»Zdaj pa bi te rad jaz nekaj 
vprašal?« ji je dejal pred odho-
dom. 

»Kar koli želiš.«

Resno se je zastrmel vanjo 
in njegove oči so dobile tisto 
iskrivo toplino, zaradi katere 
se je zaljubila vanj. Pogoltnila 
je slino. 

»Si mi odpustila?«

»Da, David,« je dahnila in mis-
lila resno. »Sem.« 

Naklonil ji je še zadnji pri-
jateljski objem, saj je vedela, 
da se ne bosta videla nikoli 
več. Ker če bi se še kdaj videla, 
bi bilo nevarno, da se v njej 
spet zbudijo potlačena čustva. 
To pa bi preveč bolelo ... 

»Adijo, Lisa.« 

»Adijo ,David.«

Gledala je, kako je odhajal in 
se izgubil v mestnem trušču. S 
čudno nostalgijo je spoznala, 
da ga še vedno ljubi – ne 
glede na to, kako zelo se je 
prepričevala v nasprotno. Ta 
dogodek ji je še samo potrdil, 
kako zapleteno je naše bi-
vanje. Nič ni tako, kot se zdi. 
In življenje gre naprej …

Agnes Kojc
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Umetniška
svoboda

Zmeraj ko preveč časa osta-
nem sam

in poslušam zvok tišine

me preplavijo slike in 
vprašanja

na katera nimam odgovorov
na prsih občutim pritisk in 
srce začne biti hitreje

kot da bi se želelo izstreliti v 
prihodnost

kaj se še bo zgodilo kam bi še 
rado šlo katere obraze bi rado 
stisnilo v notranjost

ostali delčki telesa pa so težki 
in utrujeni

od nenehnega preskakovanja 
med prej in potem

in bi se radi za hip ustalili v 
zdaj

tudi tukaj je lahko lepo mi 
želijo sporočiti

ostani zgradi si hiško posadi 
rože

povabi sedanjost na čaj

in poslušaj kaj govori

ko govori s polnimi usti barv

misli pa imajo svoje želje

v zarjavelem fičeku parkirajo 
na novo pokošenem travniku

pri tem povozijo nekaj vrtnih 
palčkov in na novo posejanih 
sadik

brez vprašanja me primejo za 
roke in noge

zalepijo mi usta

kot kakšnemu roparju

mi čez glavo poveznejo 
smrdljivo prevleko

in me po dobro poznani cesti

zopet odpeljejo nekam vstran.

Pri belem dnevu

pred vsemi temi ljudmi z 
maskami

na ves glas kričim besede

zakopane globoko od spodaj

pod srebrnimi gorami kon-
formizma in konvencij

ljudje snamejo maske

naenkrat zagledam na stotine 
svojih obrazov

ki se mi smejijo vame merijo 
s prsti

začnejo me obmetavati z gran-
itnimi kockami

jaz kot jaz

pred neštetimi verzijami dru-
gih jazov

spolzim v novo zanikanje

na obraz si poveznem masko

nekoga drugega

zopet sem varen.

V skodelico čaja dodam žlico 
miru

in nekaj kapljice bele meh-
kobe

suho čelo naslonim na hladne 
steklene ploščice

ki me ločujejo od mirovanja 
na drugi strani

jesen je pomorila vse rože

z njimi so izpuhteli drobni 
trenutki blaženosti

ko je topel zrak drsel po koži

nam zapovedal odpiranje 
gumbov in zadrg

če bi lahko bi se privezal vetru 
na hrbet

potem bi videl kako neznatna 
so naša življenja

strahovi in dvomi

manjši od metuljevih tipalk

višje kot se dvigneš

bolj si svoboden.
Tom Veber
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Sedim na avtobusu in razmišljam

Sedim na avtobusu in razmišljam je nova rubrika revije Scena, 
v kateri se prepletajo misli različnih oseb, ki sedijo na avtobusu 
in razmišljajo.  
Zapisi niso lektorirani, imena pa so izmišljena. 
Če tudi vas med vožnjo spremljajo zanimive misli, vas vabimo, 
da nam svoje (krajše) zapise pošljete na e-naslov: spelca.
vovk@gmail.com.  

19. 6. 2023
Usedem se na avtobus, kateri 
me pelje na enodnevni izlet na 
morje. Celo pot mi gre po glavi 
samo to ali sem s seboj vzela 
vse kar potrebujem...bolj kot 
razmišljam, bolj se mi dozde-
va, da mi manjka kakšna stvar. 
Kopalke? So. Kaj pa brisača? 
Imam. Ključi, telefon, denarni-
ca? Vse je. Pijača in kakšen pri-
grizek? Super, vse kar potrebu-
jem imam. Sončna kremaaa??! 
O neeee! Doma na mizi je ostala. 
Točno vem, kje sem jo pozabi-
la. Kaj pa zdaj? Opeklo me bo, 
rdeča bom, vse me bo peklo ali 
si jo naj sposodim od koga?? 
Ohh pa saj si ne upam nikogar 
vprašat, ali mi jo posodi. Še do-
bro, da imam vsaj denarnico, 
da si jo lahko kupim. No pa si 
rečem: zdaj pa nehaj razmišljati 
o tem kaj si pozabila, poglej sko-
zi okno in uživaj v razgledu. Pa 
saj smo že tukaaaaaj!

Patricijajajajaja 

9.9. 2023
Omg, avtobus je pršu. Pomoje 
me spet lulat. Ma ne, sej me ne, 
sej sem šla pred petimi minuta-
mi. Pa doma sem šla isto, to je 
pol ure nazaj, pa vmes nisem 
nč pila. Skor. Ooooo, avtobus 
ma wc. To mi deli. Omg, sam 

me lulat, nam zdržala. Šla bom 
na wc. Sam zgleda res mejhn. 
Kam gre lulanje sploh? Kva če 
se zabijemo medtem, ko bom na 
wcju, kva če padem not, kva če 
se mi rit zatakne?  Ma ne nam 
šla. Sej sam še 2 uri pa 40 mi-
nut, sej bom zdržala. Upam. Ma 
dej, bom mau igrce igrala. 
…….. 
O, a smo že kle, o joj, čist sm 
se pozabla celo pot psihirat, da 
me lulat.

Kity Kos

9. 9. 2023
Veselo pridem, veselo grem. 
Zamudim vlak, grem na bus, 
vmes na vlak, pa spet na bus. 
Vmes malo križanke, malo mu-
skice. Vesela skos. 
Vroče mi je. Kar na postaji se 
preoblečem. Vesela.
Lačna sem! Sprehodim se malo 
naokoli (okol rit v varžet, haha) 
in najdem gostilno. Najem se. 
Vesela.
Utrujena sem. Grem domov, 
pod tuš, se preoblečt in malo 
odležat. Vesela.
Dolgčas mi je. Grem v mesto na 
pivo, si pogledat uličice, skočim 
še v muzej. Ajde, še eno pivo. 
Vesela.
Pošteno že utrujena. Dolga pot 
do doma. Peš. Ampak sem še 

vedno vesela.
Zaspana! Skos vesela.
Zjutri bus, vlak, bus. 
Fin izlet v fini družbi.
Vesela.

Sretno dijete

26. 9. 2023
Sedim na avtobusu in razmi-
šljam o poletju, v resnici že ne-
kej časa na to mislm. Na to kako 
se zbudiš, v postli k je sicer pre-
vroča ker je in fact ful prevroče 
ampak se zbudiš, ptički pojejo, 
ponavad mi grejo na živce. Oči 
na frišno odprte, misli na fri-
šno bistre in nimaš obveznosti, 
zbudiš se in lahko delaš karkol 
faking hočeš, zj je pa pršla je-
sen še rajš jo mam, s svojimi 
lepimi barvami, zjutrej namest 
ptičkov gozd prevzema megla 
mmmm. Pol je zim.. fak hribi 
so res lepi zle. Gledam čaple, ki 
s stegnjenim vratom in dolgimi 
nogami delujejo elegantno, na 
drugi strani majo pa vrat kdaj 
nekak skrit v telo in zgledajo 
kot zagrenjeni gospodi, ki so 
dožvel drugo svetovno vojno, 
osebno krizo in smrt svojga psa. 
Totalno kulske so.

P. Janko
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Ponedeljek 
Budilka: 6.00, zobki, tuš. Iz Checue z metrojem 
potujemo do glavne železniške postaje. Vsak 
ima določen sedež na katerem sedi, jaz vagon 
15, sedež d27. Sedim nasproti moškega in žen-
ske. Madrid-Valencia, 355km, 2h 3min. Veselim 
se dolge vožnje, čas zase. V ušesa si vtaknem 
slušalke in si prižgem soundtrack iz filma Into 
the Wild. Malo gledam skozi okno, zaprem oči 
in zadremam. Zbudim se ravno, ko se peljemo 
mimo jezera, lepo. Pridemo v Valencio cca 9.00. 
Do morja je 1h hoje. Vmes sedemo v lokal na 
kavo. Valencia mi je ljubša od Madrida. Fletne, 
barvne hiše z mozaiki, drevesa, ni večjih trgovin, 
veliko stavb razpada, mogoče zato. Prispemo do 
plaže, mivka, eh. Sezujemo si čevlje, se spreho-
dimo, sonce žge. Vsedemo se pod dežnik, si 
razgrnemo brisače, oblečemo kopalke in gremo 
v vodo. Gremo se igro, ko je en na ramenih in 
poskuša drugega ruknit v vodo. Plavamo. Gremo 
nazaj proti plaži. Obmetavamo se z mokrim 
peskom, pridruži se nam en otrok, gremo ven. 
Pesek je že povsod. Ležimo na soncu z glavami 
v senci. Nad nami letajo galebi, lepi so. 

Štiri grejo v trgovino, dve ostaneva na plaži. 
Kupiva si pivo, ga odpreva in že je začinjen s 
peskom. Opazujem dogajanje na plaži, ljudje se 
sončajo, nekdo v vodi z detektorjem išče zaklade, 
dva srfata, drugi plavajo. Greva v vodo, skakat 
čez valove in nabirat školjke. Roko vrinem v 

6 dni Madrida in 1 dan Valencie

Nadaljevanje iz prejšnje Scene.

pesek in vzamem pest morskih dobrot, pogle-
dam kaj je v moji roki, nekaj se premika, rak, 
ogledam si ga in ga položim nazaj. Grem ven. 
Koža me malo peče, zapeklo naju je sonce. Nazaj 
pridejo iz trgovine, z lubenico. Damo jo na pol 
in jo jemo. Ostane ogromno vode, vzamem pra-
zno filtrušo in posrkam malo lubeničinega soka. 
Dober je. Oblečem se, zapustimo plažo in hodimo 
nazaj do postaje. Koža me zateguje po trebuhu, 
nogah in ramenih, še podplate sem si opekla na 
vročem pesku. Na postaji gremo v kafič in po-
čakamo na vlak. Komaj čakam vožnjo nazaj, res 
je udoben vlak. Na mojem sedežu sedi en gospod. 
Vsedem se nasproti. Gospod vstane in se vsede 
poleg žene na sedež za mano. Žena vstane in se 
vsede tam kjer bi mogla sedeti jaz, nič mi ni 
jasno. Gospod iztegne roko z očali in jih pomoli 
proti ženi, hoče vstati, vzamem očala in jih po-
dam. Gledam skozi okno. Začutim, da me je 
nekdo dreznil s prstom, obrnem se, gospod z 
vrečko prigrizkov, vzamem in podam. Žena 
pravi, da ne bo, dam nazaj. Gospod spet hoče 
nekaj podati, vzamem, dam naprej, ne da se mi 
več, delam se da spim. Spet me rukne, živci se 
mi parajo, vse me peče, žejna brez vode, hočem 
mir. Grdo ga pogledam, vzamem in dam naprej. 
Končno prispemo v Madrid, gremo v trgovino, 
pridemo v hostel, namažem se z jogurtom in 
trpim. Grem pod leden tuš in spat. Komaj 
zaspim.
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Torek
Brez budilke se zbudim okoli 8.00. Vse me 
zateguje, grem na wc, še menstruacijo sem 
dobila, krči in opekline, juhej. Pojem tablet, 
grem na zajtrk, v lekarno po aloe vero, nazaj v 
hostel in se namažem. Odpravimo se na kavo. 
Na poti nam prehod čez cesto zavirajo policaji, 
začnemo govorit, da bomo oropale banko, da 
smo včeraj pile alkohol po 22. uri in da bomo 
zbombardirale mesto, ne razumejo. Pridemo 
do lokala, se vsedemo, zraven na klopci sedijo 
gospodi, vsak s svojim psom in kadijo joint. 
Naročim kavo, spijem in grem po svoje. V pla-
nu je ponoven ogled Reine Sofie. Hodim, pri-
dem, zaprto. Faaaak. Naslednja na seznamu: 
La Casa Encendida, razstava Picasso: Untitled. 
Gre za razstavo 50ih Picassovih nenaslov-
ljenih del, naslovili so jih sodobni umetniki in 
okoli dela napletli zgodbo. Iz hodnika stopim 
v prvi prostor, tema, malo počakam, da se mi 
oči privadijo, še vedno nič ne vidim, samo os-
vetljene slike, v prostoru so klopce in mreže 
skozi katere moraš hoditi, zajebano. Hodim 
res počasi, ker nimam pojma kaj je okoli mene. 
Ogledam si prvo sobo in grem proti izhodu, 
hodim proti vratom, ki jih lahko približno vi-
dim, pozabim na mrežaste zadeve in se gladko 
zabijem v eno, varnostnica pride do mene in 
reče “no touching” povem ji da nič ne vidim, 

Lačna sem, grem v trgovino, si kupim kefir in 
sirovo štručko. Na poti do naslednje galerije 
pojem. Grem skozi park El Retiro, mimo muze-
ja del Prado in pridem do stavbe Centrocentro. 

Nisem bila sem namenjena, ampak še dobro, 
notri so razstave (Un Viaje Extraordinario-El 
efecto espejo de los océanos, Pardona estoy 
hablando-Excuse me I’m speaking). Najprej 
si ogledam razstavo na prvem nadstropju. To 
izjemno potovanje ali zrcalo oceana, vrvi, stare 
anatomske risbe morskih deklic, pisma, sku-
pek predmetov, ki spominjajo na morsko dno, 
mreža s školjkami, črno-bele fotografije srfar-
jev in druge reči. 

se opravičim in grem ven. Druga soba je tudi 
črna, ne vem kaj so želeli s tem, meni je nepri-
jetno. Dela so označena na nasprotni steni kjer 
visijo, prezrcaljene oblike in znotraj naslovi in 
zgodbe, škoda, da je vse v španščini.
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Grem na dvigalo, kliknem 5. nadstropje. Iz dvi-
gala pridem na hodnik z vrati, tukaj ni nobene 
razstave. Potujem nazaj na prvo nadstropje in 
se po stopnicah povzpnem do 3. nadstropja, 
v drugem je spet hodnik z zaprtimi vrati. 3. 
nadstropje-Pardona, Estoy hablando, razstava 
stripov. Začnem pri prvem, v španščini je, 
drugi prav tako, tretji tudi, odlično, pridem do 
ene sedmega stripa, v angleščini je, olé! Stene 
so pastelno rozne, v drugi sobi vijolične, tretjo 
sobo na sredini pestrijo iz kartona izrezane 
figure. Zaslišim glasbo. Spet tišina. Na stenah 
v steklenih škatlicah so tri glinene babice. Pri-
dem do sobe z belimi stenami obrobljenimi s 
črno, nepravilne oblike, po tleh iz papirja na-
rejene plošče, in na papirčke narisani skajeni 
cigareti. Zadnja je črna soba.

Grem na wc, namažem se z aloe vero, paše. 
Odpravim se proti galeriji SOLO. Pridem do 
tja, nikjer galerije, pogledam na Google Maps, 
prava lokacija, edino kamor lahko grem je 
skozi ogromna steklena vrata, vstopim, visoki 
stropi, svetel prostor in v njem miza za katero 
sedi ženska, vprašam kje naj bi bila galerija, v 
prostor prihajajo moški s kravatami in zares 
oglancane ženske, kam sem ravnokar vkoraka-
la. Ženska mi razloži kje je galerija, pospremi 
me ven in pokaže v katero smer moram. Za-
prto. Ostala je še galerija sodobne umetnosti in 
galerija nekega Heinricha. Hodim proti muze-
ju sodobne umetnosti, vstopim. Goya. V sobi 
najprej zagledam ogromne ščurke s človeško 
glavo. Nato  tri ogromne slike portretov z mu-
hami.
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Dan se bliža koncu, po manjših ulicah se 
bližam Heinrichovi galeriji, hodnik me pelje v 
atrij, vstopim v prvo sobo, ena slika, abstrakt-
na, dojamem, da je nekdo v sobi na balkonu, 
hitro grem ven. Druge prostore si ogledam od 
zunaj, sama abstraktna dela. Vrnem se v hos-
tel. Baje gremo ven. Iščemo lokal, ne najdemo, 
predlagam, da si kupimo pijačo in se vsedemo 
pred hostel. Tri grejo spat, ostanemo štiri. Ku-
pimo six pack oz. eight pack. Odide še ena. Vs-
edemo se na klopco. Do nas pride en moški in 
nas vpraša za cigaret, zvije si in še vedno stoji 
zraven, nekaj govori. Ne gre stran. Rečemo, da 
bi bile same, gre stran in se vsede na sosednjo 
klopco zraven fanta, ki kmalu ponori naj ga 
pusti pri miru. V našo smer hodi tip, majhen, 
roza lasje, vidi se, da je gej. Pogleda kolegico od 
zgoraj navzdol, zamahne z roko, nekaj reče, gre 
okoli igrišča in nazaj do nas, začne nekaj razla-
gati. Pridruži se mu tisti, ki nas je prej vprašal 
za cigaret, sumljivo. Ta z roza lasmi, mu reče 
naj gre stran. Nekaj govori nekaj v španščini, 
pokaže na telefon, ki ga je kolegica odložila 
na klopco, pospravi ga, prime jo za glavo in ji 
da poljub na vrh lasišča, obrne se proti meni, 
rečem ne, gre proti drugi kolegici, ona pravi, 
če se je dotakne ga bo pretepla, trenirala je 

kickbox, ustraši se je in nam teatralno začne 
razlagati kako so ga enkrat pretepli. Za našimi 
hrbti se prikaže tisti tip, ki nam je že prej 
težil. Vstanemo in gremo do vhoda hostla. Na 
stebričku ob cesti sedi človek, ki kadi joint. Iz 
hostla pride ženska, nalita kot kanta s tetrapa-
kom vina. “Bejonsi, Bejonsi”. Stopi za kolegico, 
prime jo za boke in pleše z njo. Reče ji naj jo 
pusti pri miru. Kihne in gre proti meni, zlau-
fam stran, zgledalo je kot, da si želi vame ob-
risat nos. Dere se, da je negativna, da nima ko-
rone. Spet se prikaže tisti model z roza lasmi in 
odpelje žensko. Vrne se ženska, hoče se vsesti 
pred hostel, spodleti ji in pade s hrbtom na tla, 
raztrese se ji torbica, želim pobrati njene stvari 
ona pa meni, da jo hočem oropati, pustim na 
tleh. Lulat me, grem gor, pridem nazaj, štirje 
policijski avti in pijana ženska. Obkolijo jo in 
pregledajo torbico. Ženska sedi na tleh, okoli 
vsaj deset policajev, dere se kot žival. Ko se 
umiri, se policisti vsedejo v avte in odpeljejo. 
Vsedemo se na stopnice. Opazim, da po vodn-
jaku lezejo ščurki. Malo si jih ogledam. Počena 
sem. Gremo do hostla in spat. 

Sreda
Zbudim s cca 7.00. Klasična jutranja rutina. 
Spakiram, malo poležim, razmišljam kaj za 
boga je bilo včeraj s tistima modeloma in 
žensko. Namažem se, še vedno me zateguje kot 
pri norcih. Let imamo 12.40, metro, Checua, 
Núñez de Balboa, Colombia, Aeroporto. Čakati 
moramo slabo uro. Vsedemo se in si vzamemo 
kavo. Odprejo se vrata, postavimo se v vrsto, se 
vkrcamo na letalo. Vsedem se na svoj sedež in 
čakam na performas stevardese: Kaj narediti v 
primeru, če letalo strmoglavi. Slušalke v uho, 
playlista lepih komadov, Tim Buckley, Nina 
Simone, Leprous, Ataxia… Zaprem oči, steg-
nem noge in poskušam zaspati. Preden mi 
uspe, moje telo iz celega poskoči, trzne. To se 
mi parkrat naredi in že smo v Benetkah. Na 
prevoz do Ljubljane čakamo 1h. Pride kombi, 
se vsedemo in spet spim. Ljubljana. Vsi govo-
rijo slovensko wtf. Kranj. Odklenem hišo in na 
vrhu stopnic me čaka zvesti partner v krimina-
lu, kosmatin na štirih nogah. Lepo je bit doma.

Študentka 1.letnika Univerze v Ljubljani, 
Pedagoška fakulteta, Likovna pedagokika

Zadnja stena: Goyine grafike, satirične in gro-
zne, osli, ki igrajo karte, volk na večerji z ljud-
mi, konj, ki se uči brati...
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Tiskarna Oman 
Peter Oman S.P.

Cena: brezplačno

Društvo SubArt že deveto leto izdaja brezplačno 
revijo Scena, namenjeno lokalni mladinski 
(sub)kulturi. Letno izidejo štiri številke v ob-
segu od 20 do 24 strani formata A4, na katerih 
predstavljamo aktualne teme s področja umet-
nosti in kulture iz našega lokalnega okolja (in 
tudi širše). Prednost dajemo sodelovanju z 
mladimi novinarji, ki si s tem pridobijo kompe-
tence za samostojno pot v prihodnosti. Večkrat 
pa sodelujemo tudi z različnimi gostujočimi 
pisci.

Mlada ekipa je polna zanimivih idej za ust-
varjanje novih številk, ker pa teh ni nikoli 
preveč, so vrata odprta tudi novim ustvarjal-
cem. Dobrodošel je vsak, ki rad piše, išče nove 
informacije in zgodbe ali pa te pripoveduje. V 
kolektiv sprejemamo različne umetnike, foto-
grafe, slikarje in druge, ki bi na kakršen koli 
način lahko popestrili katero od naslednjih 
številk Scene. Veseli bomo tudi idej glede vse-
bine – projektov, posameznikov ali skupin, ki 
bi jih lahko predstavili v reviji.

Društvo SubArt

Revija Scena išče okrepitve

Uredniški sestanki bodo potekali v sklopu 
projekta Šola odprtih vrat. To je serija 
izobraževalnih delavnic z različnih področij 
kulturnega ustvarjanja, ki jih društvo SubArt 
že vrsto let organizira v prostorih Trainstation 
SubArt.

Projekt je v vseh teh letih prerasel v 
izobraževalno priložnost, ki mladim želi 
omogočiti razvoj njihovega ustvarjalnega 
izražanja ter pridobivanje neprecenljivih 
veščin in bogatih izkušenj na področju kul-
turne produkcije.

Projekt Šola odprtih vrat podpira Erasmus+.

Vabljeni na uredniški sestanek revije Sce-
na, ki bo v sredo, 8. 11. 2023, ob 17:00 na 
Trainstation SubArtu. Prijave sprejemamo 
na naslovu drinovec.ziva@gmail.com. 
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